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LEGEA CULTELOR 
Discursul P. S. Episcop Nicolae, rostit la Senat în şedinţa de Joi, 22 Martie 

a. c. la discuţia generală a Legii Cultelor 

Redăm după notele stenografice interesantul şi judiciosul discurs al Prea Sfin
ţitului nostru' Arhipăstor, rostit cu ocazia discuţiei generale, ce s'a făcut la Senat în 
jurul legii cultelor. Cititorii noştri vor avea ocazie să facă cunoştinţă cu un crâmpei 
de viaţă religioasă-bisericească din aceste ţinuturi ale Ardealului, petrecută de credin
cioşii Bisericii noastre dreptmăritoafe, sub şicanele şi năpăstuirile stăpânirii vitrege din 
trecut, cu concursul şi de multe ori la iniţiativa conducătorilor bisericii unite. Exem
plele precise, aduse de orator vor edifica pe mulţi; în orice caz orientarea cercurilor 
largi ale intelectualilor noştri din întreaga, ţară îşi va da roadele sale binecuvântate. 
Dedicăm acest număr aproape în întregime discursului Prea Sfinţiei Sale, socotind că 
astfel am satisfăcut mai plăcut aşteptările clerului şi credincioşilor noştri, cari cu dra
goste şi interes ne urmăresc lupta şi sforţările noastre consacrate pe altarul neamului 
şi al bisericii strămoşeşti: . • 

P. S. Sa Episcopul ortodox român Nicolae 
Ivan : Domnule Preşedinte, Domnilor Senatori! 
Dacă proectul de lege al cultelor nu ar conţine 
nici o altă dispoziţiune decât aceea a art. 29, prin 
care se normează ajutorarea bisericilor dela Stat, 
în proporţia averii şi a numărului lor, precum şi 
dispoziţiunile cele referitoare la trecerile religioase, 
eu aş fi mulţumit şi întreg acest proiect l-aş primi 
cu toată bucuria. 

Aş fi mulţumit şi l-aş primi cu toată bucuria, pen-
trucă art. 29 ne pune în vedere că averea Statului 
român va fi folosită în măsura necesităţilor de 
care vor avea lipsă diferitele culte şi biserici. De 
10 ani încoace, s'a abuzat în mod greşit, ca să 
nu zic vinovat, de averea. statului dându-se din 
ea şi acelora cărora Statul maghiar niciodată nu 
le-a dat bani în măsura în care le-a acordat sta
tul român — cu o generozitate neexplicabilă. — 
Se susţin instituţiuni, consistorii, episcopii, cano
nici, profesori din visteria Statului, iar veniturile 
proprii, destul de însemnate, se folosesc pentru 
alte scopuri, pentru scopuri de propagandă în 
contra neamului şi ţării noastre. 

Zileleie trecute, s'a hotărît în adunarea Statusului 
catolic din Cluj, ca preoţii să renunţe la o parte 
însemnată din venitul lor, din salarul lor dela Stat, 
în folosul menţinerii şcolilor confesionale romaho-

catolice ca să boicoteze şcolile de Stat cu limba 
de propunere română. Dacă numai regularea aju
toarelor ar fi în proiectul de lege, acest singur 
lucru ar fi de ajuns ca eu să primesc legea, ca 
să punem capăt jafului în avutul public al ţării. 
Dar tot aşa de important este articolul care nor
mează trecerile religioase. Ori vrem, ori nu vrem, 
treceri religioase s'au făcut în Ardeal, se fac 
astăzi, se vor face mâine şi. nu le va putea împie
deca nimeni, pentrucă este un curent puternic, 
este o viaţă, este un suflet în neamul nostru, care 
şop'.eşte şi îndeamnă poporul ca să vină la legea 
lui strămoşească, (aplauze, aprobări). Acest curent 
nu se va putea stăvili niciodată. Până acum, d-lor 
senatori, dacă trecea cineva dela noi la catolici, 
mai mult la greco-catolici de exemplu, acela era 
de ajuns dacă se ducea odată ori de două ori, 
sau niciodată la preot, el era considerat de au
torităţile competente trecut, nu . se mai putea 
întoarce şi nu mai puteai pune mâna pe el nici
odată. Dacă un catolic trecea la noi, venea legea 
ungurului, art. 53 din 1868, cu toate îngrădirile 
şi cu toate chiţibuşurile sale. Trebuia să mergi o-
dată, să iei doi martori şi să- te duci la preot. 
Pe acesta riu'l găseai acasă, ori îl găseai dar cu 
uşa închisă. 

Peste cea dintâi anunţare de trecere, mai era 



chip de trecere, pentrucă mai de multeori ea se făcea 
fără avizul înainte al preotului catolic sau greco-
catolic. La al doilea termin; omul nu mai putea 
străbate la curtea sau^ la casa preotului să facă 
trecerea. Nu mai era posibil. Pe preot îl suspen
dau ori îl dispensau dela oficiul parohial şi pu
neau alt administrator peste 50 kilometri depăr
tare, iar omului care voia să facă trecerea i se 
spunea: „Dute acolo căci acolo este oficiul paro
hial". Dacă acesta nu seniai putea duce la oficiul 
parohial, toată declaraţiunea bună nu mai plătea ni
mic. Pe oameni îi purtau dela un oficiu la altul, îi 
batjocoreau, îi trăgeau în dreapta şi'n stânga până se 
saturau de a-şi satisface dorinţa sufletului lor de 
a îmbrăţişa legea pe care o doriau şi la care 
râvniau,. iar autorităţile ungureşti erau totdeauna 
împotriva noastră şi în favorul catolicilor. 

Va să zică, domnilor, dacă numai aceste două 
dispoziţiuni care le normează legea, ca să dai ce
lui ce nu are, să faci o împărţeală dreaptă cu 
banii ţării şi dacă numai trecerile s'ar fi regulat 
prin legea aceasta, ar trebui să fim mulţumitori 
guvernului, pentrucă a prezentat acest proiect de 
lege, pe lângă alte multe dispoziţiuni favorabile 
pe care le conţine. 

Dacă nu mă pot împăca în întregime cu pro
iectul, apoi este arf. 33 prin care se recunosc 
baptiştilor, sau mai bine zis li se menţin dreptu
rile pe cari li-au dat tot guvernul unguresc, pen
tru ea. să ne sfăşie şi spargă solidaritatea, să 
spargă comunităţile noastre bisericeşti, pentrucă 
cu atât mai vârtos să ne poată cuceri. Mai sunt 
şi alte dispoziţiuni în proiect asupra cărora nu vreau 
să insist ca să nu vă obosesc, dar pentru cari vom 
avea prilejul la discuţiunea specială să prezentăm 
diferite amendamente. 

Domnilor Senatori, aş fi vrut ca acum în postul 
Paştilor să vă spun şi lucruri bune din Ardeal, 
să vă. înveselesc sufletele cu lucruri cari de bună-
seamă s'ar cuveni ca în corporaţiuni înalte cum 
este Senatul României, să se poată spune cu toată 
demnitatea, cu toată liniştea şi cu toată seriozi
tatea. 

Vă voiu spune, cu multă durere, că între noi, 
între Românii ortodocşi şi uniţi, în anii din urmă 
nu mai este dragostea aceea de fraţi care a fost 
înainte de 1918. Atunci, domnilor, luptam pe un 
front comun toţi românii din Ardeal, contra duş-, 
manilor seculari, contra Ungurilor şi contra Saşilor. 
Atunci ne întruniam cu toţii, discutam şi ne în
ţelegeam asupra multor nevoi cari veneau asupra 
capului nostru. Atunci când guvernul unguresc a 
vrut să introducă şi a şi introdus matricúlele de 
stat, am ţinut adunări de protest, atunci statul-
major dela Blaj a pornit din casa protopopului din 
Alba-Iulia, care era smerenia mea, pe terenul de 
luptă, în frunte cu Augustin Bunea şi cu alţi ma
tadori ai neamului şi bisercii unite, şi acolo am 
luptat pentru ca să nu se introducă matricúlele 
civile. Pentru ce? Pentrucă matricúlele civile au 
însemnat maghiarizarea noastră, a numelor de 
botez, pentrucă nume de familie aveam deja multe 
maghiarizate. Aveam în Ardeal Kis, Papfalvi, Aci 

etc. (ilaritate), aveam multe nume cărora dacă li
se mai punea la botez un Pista sau un Andraş, 
un Tivadar, una-două era ungurul gata şi la con
dică şi la statistică, şi nu mai era putere lumească 
să-1 mai scoată pe român din ghiarele statisticelor 
maghiare, cari îşi sporeau numărul cu creştinii 
noştri. 

Era o vreme când toţi Românii luptau împreună, 
îmi aduc aminte că într'o adunare municipală la 
Aiud, un centru dintre cele mai şoviniste din Ar
deal, s'a îndeplinit alegerea funcţionarilor municipali 
din întreg judeţul cu 9 6 0 / ° români şi 4 0 / ° maghiari, 
ovrei şi saşi la un loc — şi la acele alegeri ne-am 
prezentat şi noi dela Blaj, dela Alba-Iulia, Zlatna, 
Abrud şi după ce am terminat cu alegerea 
bine înţeles — fără să se fi ales vre-un român — 
atunci venerabilul canonic Ion Moldovartu a luat 
cuvântul după ce s'a terminat bazaconia acea de 
alegere (Ilaritate) şi le-a spus ungurilor: „Domni
lor, v'am cerut pentru Blaj un român prim-pretor 
şi nu ne-aţi dat. V'am cerut un sas şi nu ni l'aţi 
dat. (Era un om care avea numele Szasz, dar era 
om de treabă,). Ne-aţi dat în schimb un armean. 
Acum ce să vă spun eu, cu ce să vă mulţumesc, 
decât cu proverbul românesc: „Că până eşti cio
can să dai şi când eşti nicovală să ţii!" D-voastră 
sunteţi ciocanul, noi suntem astăzi nicovala şi ţi
nem. Şi apoi când om ajunge noi să fim ciocan, 
atunci să ţineţi d-voastră." Vremea ciocanului nostru 
a sosit dar .în loc de ciocan noi folosim mănuşi 
de glacce (Aplauze, mare ilaritate). După adunare 
prefectul ne-a invitat la masă după obiceiu, dar 
ne-am hotărît cu toţii să nu ne ducem şi am ple
cat după povestirea aceasta cu ciocanul şi nico
vala, huiduiţi de tinerimea din colegiul „Bethleeh" 
până la gară. Am plecat toţi spre casă, afară de 
un prieten de al nostru, care s'a rătăcit la banchet 
ca să afle(?) ce s'a vorbit acolo. El va fi avut, 
poate şi alte scopuri pentru care s'a dus. . 

O voce de pe banca prelaţilor: Cine era? 
P . S. S. Episcopul Nicolae Ivan: Ei, cine!? 

Dvoastră ştiţi că nu era un ortodox. 
Iată domnilor, vedeţi cum ştiam lupta împreună. 

In Alba-Iulia, un uzurar Banyai cerea comasarea 
alături de popa reformat. 

Ce voiau ei cu comasarea ? Aveau, bieţii Românii 
noştri nişte locuşoare pe vatra Mureşuiui,, care le 
dădea pâinea şi mămăliga de toate zilele. Acele 
locuri voiau să le ia uzurprul şi soţii, pentru că 
comasare înseamnă să schimbi locul românului 
dela şes şi să-1 muţi pe dealuri spre Zlatna, ca 
apoi să vină ungurii, un Banyai cu toţi ai lui, să 
le ia până şi laptele din gura copiilor. Aceasta 
era comasarea care se punea la cale. S'au pus şi 
bani în joc, numai să se execute. Atunci ţăranii 
din Alba-Iulia, uniţi şi neuniţi, au venit la mine 
şi mi-au zis: „Ce să facem domnule protopop?" 
— Ei ce să facem? Să mergem toţi la casa ora
şului să nu lipsim nici unul. Eu mă voi duce în nu
mele bisericii, dumneata în numele dumitale, ce
lălalt în numele orfanilor. Vom merge, dar vor 
falsifica „protocoalele". Numai aşa putem să ne 
scăpăm moşiile, dacă te vei duce dumneata acolo, 



ca bărbat de încredere al nostru al tuturor, şi să 
te uiţi ce scrie acolo. Şi invitat de toţi românii 
deşi erau, domnilor, zece avocaţi români, dar po
porul nu se încredea în domnii aceştia... (Ilaritate). 
Şi m'au convins, m'au invitat şi m'au forţat să 
merg sâ controlez fiecare declaraţie. Au venit rând 
pe rând toţi proprietarii. Judecătorul Gardazioni, 
un italian de treabă, întreba pe fiecare dacă pri
meşte să facă această comasare şi rtevrând nimeni 
această jefuire fiu s'a făcut, nici un ungur şi nici un 
evreu n'a îndrăznit să vie şi să ceară comasarea. Am 
scăpat astfel poporul aşa cum trebuia să-I scăpăm 
de pagubă şi de ruşine, şi am scăpat avutul na
ţional prin buriăînţelegere. 

D. Elemer G y a r f a s : Se vede că totuşi nu s'a 
falsificat protocolul! 

P. S. S. Episcopul Nicolae Ivan: Nu s'a fa> 
şificat pentru că eram eu acolo. Aşa ştiam să lup
tăm împreună în viaţa publică! Acum ajungând 
în România mare, cu ajutorul Iui Dumnezeu, cre
deam că vom merge şi de aci înainte frăţeşte 
•mână în mână şi vom lupta tot împreună, contra 
frontului cel vechiu care era duşmanul nostru se
cular. Dar după cum aţi văzut şi la discuţiuni, şi 
în comisiurti, nu se întâmplă aşa. Nici aici, nici 
în" afara şi mai ales în afară nu se întâmplă astfel. 
Eu domnilor senatori* sunt om în vârstă, am peste 
40—50 de ani de viaţă publică, aşi putea zice: 
slobozeşte Doamne pe robul Tău, nu sunt dispus 
să provoc conflicte şi certe, doresc diri tot su-
fletulsă trăiesc în aceleaşi raporturi, în aceiaşi 
atmosferă în care am trăit, când pe lângă mă
runte divergenţe, cari treceau în faţa problemelor 
mari, trăiam împreună bine. Spre acest scop, măr
turisesc că am dat subalternilor mei, protopopi şi 
preoţi, ordin ca atunci când se prezintă la faţa 
locului un demnitar bisericesc, Episcop al altei 
confesiuni, preoţii mei să se pr zinte să-1 salute 
şi să tragă clopotele în semn de bucurie generală, 
care ar avea să stăpânească ţinutul şi comuna aceia. 
Unii dintre domni sunt aici şi pot să confirme 
aceasta. Dar din partea celorlaţi n'am observat 
această prevenire.- Din contra, m'am dus anul tre
cut la Sighet, am trecut la Borşa, unde am ţinut 
slujbe bisericeşti, şi fiindcă bisericuţa noastră este 
mică şi neîncăpătoare, şi se adunaseră vre-o trei 
—patru mii de oameni, am început să vorbesc 
afară şi atunci în cinstea mea, au tras clopotele, 
însă nu ca să mă' binecuvânteze, ci pentruca să 
mă .împiedece, să nu audă poporul cele ce spun. 
M'au turburat astfel până când a mers pretorul 
care nu era ortodox şi cu jandarmii de l'au oprit. 

O voce: Acestea sunt manifestări de dragoste. 
P . S. Sa Episcopul Nicolae Ivan : Am avut un 

preot care nu era pregătit dar avea aspiraţia să ajungă 
protopop. Dar consistorul din Sibiu al cărui mem
bru am fost şi eu, nu l'a aflat demn şi pregătit 
să-I pună protopop şi atunci preotul Farcaş din 
Sec — a plecat la Gherla, unde a fost primit, n'a 
mai făcut nici o trecere, a rămas în biserica noa
stră, în moşia noastră, cu icoanele noastre, cu 
prapurile şi antimisele noastre şi rămas este până 

în ziua de astăzi! Pentru fraţii greco-catolici a-
ceasta nu era o călcare de lege. Iar fiindcă acolo 
în Sec mai sunt şi alte confesiuni — eu nu am 
fost încă, nu-i cunosc de sunt reformaţi ori cato
lici, dar ştiu că sunt. Preotul nostru din vecini 
s'a dus să mai vadă de credincioşii cari n'au în
soţit pe preotul rătăcit, şi apostat, şi l-au întim-
pinat administraţia, jandarmii, solgăbirăii cu pietre • 
şi cu ciomege şi n'a mai putut pune piciorul în 
Sec până în ziua de astăzi. Şi, dumnealor au azi 
acolo biserică, pământ, tot ce le trebue, luat cu 
viclenie şi mişelie acum 40 de ani. Credincioşii 
rămaşi resleţi azi nu-i pot organiza, că le-au luat 
totul. 

Un alt caz. în Secătură, judeţul Someş, tot sa
tul era ortodox. Pârghia era vacantă. S'a dus un 
învăţător de-ai noştri, puţin pregătit, la Gherla ; 
l'a făcut preot, a intrat în biserică şi ne-a luat 
biserica şi pământul. Am luptat 30 de ani până 
am scos pământul şi biserica abia anul trecut. 
Actele procesului erau la consulatul român din 
Budapesta, pentruca se găseau la ministerul un
guresc, unde trebuia să se decidă în instanţa a 
treia. Cum, cum era să se decidă, ştiam noi; pro
cesul la minister era hotărît perdut. Dar erau 
acolo actele. Noi aveam oameni cari să se int©^ -<P 
reseze acolo, cu deosebită dragoste....? de biserică 
şi li s'.au pus la dispoziţie numărul şi data când 
a plecat cererea dela minister, cu acest număr 
s'a dus preotul greco-catolic român la Budapesta, 
la consulatul român, a luat actele şi le-a nimicit, 
aşa că ne-au trebuit trei ani ca să le reconstituim. 

Acestea sunt fapte, domnilor, pentru care iau 
răspunderea înaintea lui Dumnezeu şi a oameni
lor, că nici o exagerare nu se cuprinde în cele 
spuse de mine. 

La vatra vechei noastre Episcopii, la Vad, am 
făcut o bisericuţă, pentru că biserica făcută de 
Ştefan cel mare şi sfânt, a trecut în posesiunea 
celor cari au avut puterea de a o ocupa. Au ocu
pat biserica, au ocupat pământul, au ocupat casa 
parohială. N'avem acolo decât 86 de suflete, ră
mase ortodoxe şi cari nu au vrut să s,e ducă dela 
noi cu nici-un preţ. Am aşezat un călugăr, după 
ce am terminat biserica şi s'a sfinţit cu mare so
lemnitate, la care a luat parte lume frumoasă, 
mulţi intelectuali, militari, muzică militară şi spre 
marea noastră cinste, chiar d. Ministru al Cultelor. 
De atunci se ţine slujbă dumnezeiască regulat şi 
biserica este plină de bărbaţi şi femei, tinerimea 
a format cor pentru că ieromonahul este destul 
de evlavios, nu e cu multă carte, nu e doctor în 
teologie, dar e un om cumsecade. Şi ce să vezi, 
oamenii de acolo vreau acum să şi treacă Ia noi. 
Ei, dar domnilor, când vor să -se ducă la preot 
să declare trecerile, el le-a spus să nu îndrăz
nească să puie piciorul in casa lui, că-i împuşcă. 
Puşca stă tot încărcată, gata, cu două ţevi şi cu 
gloanţe. . . . . gata de descărcare în coridorul 
casei parohiale făcută de Episcopii lui Ştefan cel 
mare. 

Cine o fi dat această strajnică poruncă preotului 
unit: „dacă trece unul, apoi te scoatem părinte afară 



de aici". De sigur din partea superiorilor. Şi aşa 
nu poate face nimeni nici o trecere, căci oamenii 
nu doresc să fie împuşcaţi. 

Vedeţi dlor senatori ce înseamnă situaţiunea 
aceasta turbure şi de ce era lipsă de o lege care 
să normeze drepturile şi datoriile noastre. Eu nu 

•zic că ofiţerii de stare civilă vor fi toţi îngeri, 
(ilaritate) . . . pentrucă mai cu seamă în părţile 
noastre nordice, dvs. ştiţi toţi cei din Ardeal, cîne 
sunt aceştia; dar sunt funcţionari de stat şi nu 
vor îndrăzni cel puţin că ameninţe cu puşcă. Dar 
preotul are ordin şi el trebuie să o facă. 

Aţi văzut la. Sec n'a trecut nimeni. Ne-a luat 
biserica, ne-a luat tot. Pentru pământ şi biserică 
am purtat 30 ani proces la Săcătura. La Bozna 
tot după 30 ani s'a dat acum o sentinţă în doi 
peri, pretura este în favorul nostru, prefectul de 
Sălaj contra noastră şi rămâne la înţelepciunea 
dlui Ministru ca să vedem cum se va rezolvi pro
blema aceasta. 

D. Al. Lapedatu, ministrul Cultelor şi Artelor: 
S'a prescris. (Ilaritate). 

P . S. S. Episcopul Nicolae Ivan: Nu este 
prescris, pentrucă mergem înainte. 

Acestea sunt bucuriile noastre pe urma treceri
lor religioase şi aceasta este metoda cu care au 
fost împiedecaţi ani dearândul oamenii ca să-şi 
exerciteze dreptul lor şi conştiinţa de a aparţine 
legii la care doresc. Ni şe spune că la Maramu
reş noi am făcut lucruri nepermise şi că am fi 
făgăduit oamenilor ceva. Nu ştiu ce le-am fi putut 
făgădui căci noi nu avem nimic. (Aplauze, ila
ritate). 1 

Eu adun cu discul prin biserici câţiva bani şi 
mai adaug şi dela mine ca să pot face o tipo
grafie (aplauze). 

Când am mers eu la Cluj, i-a cuprins aşa de mare 
bucurie pe conducătorii, fraţii mei de ceealaltă lege, 
cari erau toţi de confesiunea greco-catolică, încât 

•r am stat 5 zile cu vagonul şi cu arhiva la gară, 
căci nu am avut unde să mă aşez şi nu m'a primit 
nimeni, până ara fost silit să fac intervenţii ener
gice, căci altfel eram nevoit să mă întorc înapoi 
la Sibiu. Şi nu ceream palate, ceream o casă mo
destă cu chirie plătită bine. 

Ce să mai vorbesc despre câştigul locului bise-
ricii-catedrale. Am cerut un loc ca să zidim cate
drala neamului, a Ardealului, nu a mea şi nici a 
unei parohii: şi au trebuit trei ani până ce am ajuns 
la rezultat, pentru că conducătorii uniţi de acolo 
erau toţi protivnici aşezării unei Episcopii ortodoxe 
la Cluj. 

Acum în atmosfera aceasta nepriincioasă, 
care nouă nu ne convine, pe care nu noi am 
creat-o, pe care noi zilnic am condamnat-o, se 
pune întrebarea: ce este de făcut? Din partea de 
dincolo se dă luptă pentru privilegii şi , pentru 
fondul mare al patrimoniului sacru. . 

Noi, domnilor, luptăm ca să ne apărăm legea.... 
strămoşiască şi să ne creiem o situaţie supor
tabilă în ţara noastră. (Aplauze) Noi spunem: 
800.000 de mii de români ortodocşi din vechiul 
regat şi-au vărsat sângele pentru unitatea noastră 

naţională. Vom avea doară atâta consideraţie ca 
să fim nu dominanţi pe hârtie, dar să fim cel pu
ţin primii inter pares. 

Dar, domnilor, nu ne îngădue nici atâta. Nimic 
nu ne îngădue. Am în Gherla 560 de credincioşi. 
Am organizat o parohie, cu un administrator, am 
luat ceva pământ, — prin reforma agrară de sine 
înţeles — şi acutn urmează să facem o bisericuţă. 
Astăzi avem o capelă făcută dintr'o" magazie la 
marginea oraşului, umedă, improprie.. Soldaţii, ofi
ţerii, se îngrozesc când trebue să intre acolo. Şi 
eu cer un petec de loc ca să fac o biserică. Şi 
dumnealor mă trimit în târgul de vite afară din 
Gherla. Va. să zică bisericile minoritare şase, ar
mene, ungare, de tot felul, pot fi la loc de frun
te : Noi trebue să mergem în târgul vitelor, afară! 

Ei bine, domnilor, am câţiva credincioşi acolo. 
Unul cu cinci copii şi soţie, ştia ceva cânta şi 
s'au dus la biserică să cânte în strană la capela 
noastră şi la două săptămâni s'au trezit transfe
rat de acolo, mutat la Dorna-Vatra. Numai inter-
venţiunii mele, rugămintelor care le-au pus la o 
persoană înaltă de aici din viaţa de stat, căreia 
datorim cu toţii multă recunoştinţă, după un an 
de zile l-am putut aduce la copiii şi la vatra lui. 
A fost un consilier agricol şi- acela nu a voit 
ori nu a putut — era unul venit din vechiul 
regat — nu a putut să verifice nişte acte. Tre
buia la episcopie nişte acte şi el nu Ie-a putut 
verifica. Bietul om a trebuit să plece şi nu a mai 
fost putere pe lume să-1 mai poată aduce în 
Gherla. 

P . S. S. Episcopul greco-cato l ic al Gherlei, 
Iuliu Hossu: Aici sunt dator să vă întrerup. Afir-
maţiunile d-v nu acoperă realitatea. înalt Prea 
Sfinte, Şendrea de ce a mers nu mai vă spun, 
doar că nu a plecat fiindcă era din vechiul regat. 

P . S. S. Episcopul gr . -or . al Clujului, Nico
lae Ivan: Pe acesta nu-1 cunosc, îl cunosc nu
mai pe cel alungat. Acela a venit la mine. 

Nici ofiţerii, nici armata nu prea pot face casă 
în Gherla. Până la un sas vice-colonel Fleischer 
ceilalţi au trebuit în scurtă vreme să plece din 
Gherla. Pentruce? — Pentrucă li se cerea odată 
când au să împuşte la 10 Mai altă dată lucruri 
cari nu se puteau face pentrucă erau contra regu
lamentului. 

Câţi au venit la mine şi mî-au cerut sprijinul. 
Prea Sfinţite, îmi ziceau, fă ceva că suntem toţi pe 
drumuri. Ne scot de aici, pentrucă suntem orto
docşi. Am aici în privinţa aceasta şi adresa Prea 
Sfinţitului din Gherla, din 15 Mai, No. 2354 în 
care scrie comandantului de corp: Răspunzând la 
adresa dv. No vă împărtăşim ca prin atitudi
nea reprezentanţilor armatei m'aţi conturbat în 
în slujbă dumnezcască dând salve de puşti şi am 
cerut satisfacţie dela ministrul prezident, ministrul 
de interne şi cel de culte." — Era vorba de săr-
bătoarea'Eroilor la care s'au ivit nişte neînţelegeri cu 
privire la programul serbării, în privinţa căruia 
armata ţinea să respecte ordinul Ministerului, iar 
Sf. Sa, să se respecte voinţa sa. 



P . S. S. Episcopul Iuliu Hossu: In mijlocul 
cuvântării mele a dat salve ca să conturbe cuvân
tarea pe care o ţineam în memoria eroilor. Acea
sta nu a fost atitudinea care s'o pot aproba. 

P . S. S. Episcopul Nicolae Ivan: Dar ofiţe
rul Niculescu spune că v'a trimis cu 5 minute 
mai înainte pe confesorul garnizoanei să luaţi cu
noştinţă că se vor da salve, să nu vă speriaţi 
(ilaritate) că aţi avut cunoştinţă. 

P. S. S. Episcopul Iuliu Hossu: Putea să mai 
aştepte cinci minute până când Episcopul care 
prea slăveşte pe eroi, termina, şi pe urmă să tragă 
salve, nu în mijlocul cuvântării. 

P. S. Sa Episcopul Nicolae Ivan: Dar, d-!or, 
alt caz. In Năsăud, orăşel de frunte, cu liceu, 
cu şcoală normală de stat, care are vreo 300—400 
de băeţi ortodocşi veniţi din întreaga ţară, nu 
avem biserică. Avem o capelă mai rea ca cea din 
Gherla şi am cerut şi acolo să ni se dea un pe
tec de loc să facem o biserică, şi ne-au respins, 
deşi d-lor, comunele noastre grănicereşti de pe 
valea Bărgăului sunt toate ortodoxe, şi sunt păr
taşe la averea grâniţerească, abia într'un târziu s'a 
putut obţine, dacă cumpărăm, 2—303 de stânjeni 
pentru preţul de 150.003 lei, pe care nu-i avem 
pentrucă dacă i-am avea am face biserică, Ce 
era această procedare decât a ne face imposibilă 
existenţa bisericii noastre, prin atitudini de acestea! 

Alt caz unic în analele bisericii. Sângiorgiu Băi 
am cerut şi obţinut concesiunea să zidim o bise
rică. Planul 1-â făcut architectul Buia, mi se pare 
unit, care a luat şi însărcinarea asupra sa ca să 
conducă lucrările, şi le-a condus aşa de bine, în
cât când s'a terminat biserica a făcut raport la 
prefectură că biserica cade şi trebuie s'o dea jos 
pentrucă a pus lemn putred; architectul nu a vă
zut lemnul în decursul zidirei pentru care a fost 
angajat şi plătit. Şi a trebuit s-o dea jos şi în 
anii viitori s-o mai clădească odată. Când a fost 
gata am cumpărat 3—4 clopote, dar primăria le-a 
sequestrat şi le-a aşezat în pivniţă şi le-a închis 
până nu au venit vara femeile din regat, cari au 
fost la Băi acolo, şi ele au scos clopotele şi le-au 
pus în turnul bisericii! 

Acestea sunt situaţiile de care ne doare, dar nu 
putem să ajutăm, pentrucă nu noi provocăm con
flictele, nu noi suntem agresivi, aşa cum se pare 
că ar fi făcut impresiunea cuvântarea P. S. Epi
scop dela Gherla. Noi căutăm să ne organizăm, 
căutăm ca pas cu pas să ne consolidăm, iar ei 
pas cu pas ne pun piedici, nu ne lasă să trăim 
în ţara românească ca biserică strămoşească orto
doxă (aplauze). 

Aceasta este situaţia. Apoi, d-!or, se vorbeşte 
de reforma agrară. Se spune că noi suntem spri
jiniţi grozav cu reforma agrară; nişte bunătăţi 
deosebite. Eu personal nu mă plâng, dar comu
nele mele bisericeşti, douăsute de comune din pa
tru sute, n'au nici o palmă de pământ. 

DI Al. Lapedatu, ministrul cultelor şi artelor: 
Dacă n'a fi fost de unde! 

P . S. Sa Episcopul Nicolae Ivan: Este dom

nule ministru şi la Cluj, unde s'a dat numai pen
tru două parohii române ortodoxe şi pentru cinci 
greco-catolice, pentrucă uniţii au avut oameni în 
serviciul reformei agrare la toate forurile şi nu 
vreau dela acest loc să spun cum şi-au îndepli
nit datoria; dar este fapt că noi am rămas batjo-
curiţi, aş putea să zic că am rămas batjocoriţi, 
aşa cum s'a executat reforma agrară. 

Şi mai zilelele trecute ceream pentru preoţii din 
munţi, cari.sunt năcăjiţi, un complex de loc, ce
ream pentru cei din munţii apuseni la Luciosul 
da Murăş în acelaş judeţ, complexul care era şi 
este astăzi între rezerva Statului şi m'am dus la 
un domn care era în măsură să mă ajute care 
mi-a spus: apoi Domnule Episcop, reforma agrară 
nu s'a făcut pentru preoţi. D a ? Bine, mulţumesc! 
Dar zic: Pentru Arhiepiscopul catolic din Bucu
reşti cum s'a făcut că i-aţi dat la Oradea-Mare 
douăsute- de jugăre? Aţi trecut peste zece comi
tate, aţi trecut la graniţa de dincolo şi i-aţi dat 
pământ iar acestor preoţi cari au luptat şi cari 
sunt urmaşii lui Iancu şi a lui Horia, nu le daţi 
nimic? Şi am observat că di Ministru nu s'a su
părat, dar s'a jenat (Ilaritate) şi ne-a spus că el 
nu ştie nimic despre dania făcută Arhiepiscopu
lui catolic din Bucureşti. 

Şi preoţii români ortodocşi n'au căpătat nimic! 
Uniţii au de mult. 

Va să zică, domnilor, oameni cari ne-au fost 
protivnici şi ne sunt în administraţie, la judeţ şi 
peste tot locul! Apoi bine! Să nu avem noi nici 
un drept în ţara noastră? Şi să i se facă dlui 
Ministru al cultelor imputări dintr'o parte oare
care, că ne protejează pe noi? 

Eu cred, domnilor, că a sosit ceasul al unspre
zecelea, ca să restabilim alte raporturi, şi rapor
turile acestea le poate restabili şi legea aceasta, 
dacă se face în intenţiunile curate ale legiuitorilor 
şi ale acelora cari au alcătuit-o afară de chestiu
nea cu sectarii. (Aplauze). 

Acum vă rog, veţi crede că ar fi trebuit să ter
min; dar vă spun că la noi, tot în Ardeal, se 
face mare paradă, că numai noi Ardelenii suntem 
români buni, iar cei cari vin de aici nu sunt buni, 
sunt regăţeni, sunt răi; apoi domnilor, avem şi 
noi oamenii noştri răi, ba foarte răi; avem şi noi 
pe Iuliu Popescu, care s'a dus cu banii la Buda
pesta. (Râsete). 

Dl Al. Lapedatu, ministrul cultelor şi artelor: 
Dar nu era din vechiul regat? 

P . S. S. Episcopul Nicolae Ivan: Nu, de ai 
noştri. (Râsete) Am avut pe unui Daniiescu, tot 
de ai noştri. Am avut o sumă de oameni, cari 
au fost comisari de alimentaţie şi s'au închis do
sarele, pentrucă dacă s'ar deschide, atunci n'ar 
mai putea umbla în automobile şi n'ar mai putea 
locui în castele şi face demonstraţii la Târgul-
Murăş. 

S. S. Părintele Ştefan Rusu: Este acela care 
a rupt cordonul dela Târgul-Murăş. 

P. S. Sa Episcopul Nicolae Ivan: Dar ştiţi 
d-voastră de ce se face diversiunea aceasta ? Pen-



'truca să arate, că aceştia sunt ortodocşi şi n'au 
ce căuta la noi pentrucă Ardealul trebuie, să fie 
al Ardelenilor. 

Ori astăzi zicem şi noi cum că Ardealul trebue 
să fie al tuturor Românilor. Din vechiul regat vor 
fi venit şi oamenii mai slabi, dar profesorii Jaco-
boviciu, Ureche, Papilian, Mihail Gane şi zeci de 
mulţi alţii sunt mândria ştiinţei şi podoaba nea
mului (aplauze), 

Ei, domnilor, s'a ţinut o adunare frumoasă, o 
adunare la Cluj, şi au venit la acea adunare po
por din Blaj şi de pretutindeni: Fel de fel de re
prezentanţe clarissime şi ilustrissime (ilaritate). Şi 
unul dintre dânşii, — este scris aci — Augustin 
Pop, şi scrie: „Vreme de *200 de ani Biserica 
noastră unită a suferit o cumplită prigoană (ci
teşte). „Am suferit mult şi eu Ia înfăptuirea idea-
lulului naţional. Funcţionarii români sunt perse
cutaţii' şi scoşi din slujbă, pentrucă sunt uniţi. 
Din proiectul legii cultelor ies gândurile cele mai 
negre pentru biserica unită. Să împiedecăm vota
rea lui căci ea pune pecetea ruşinei pe ţară." 

Şi aşa mai departe. Ei, domnilor, să mă cre
deţi că nu mai cu durere trebue să spun că chiar 
atunci când s'au scris acestea, cu o săptămână 
mai înainte s'au făcut la Cluj patru numiri, o 
numire a unui procuror la tribunal, la care s'a 
numit Doctorul Ilea, s'a făcut o numire a unui 
medic numit şef la Casele Cereuale din Cluj, doc
torul Bariţiu. 

Voci: Tot unit, • 
P . S. S. Episcopul Nicolae Ivan: S'a nu

mit un inginer la şcoalele de conductori tehnici 
din Cluj, Dragoş, tot unit şi s'a scos afară din 
funcţie un ortodox cu cinci copii şi cu femeea, în 
cap de iarnă l-au dat afară. 

Dl Al. Lapedatu, Ministrul cultelor şi artelor: 
Spune şi pentru ce 1-a scos. 

P. S. Episcopul Nicolae Ivan: Nu ştiu. 
Dl Al. Lapedatu , Ministrul cultelor şi artelor: 

Apoi ştiu eu, cine. 
P. S. Sa Episcopul Nicolae Ivan: S'a numit 

la Turda în locul unui subprefect ortodox, docto
rul Traian Niga. 

Vedeţi cum spunea clarisimul adevărul ?. Nu le 
era ruşine.să pună pe hârtie lucrurile acestea? 
Ca să creadă lumea, că dumnealor sunt persecu- -
taţi şi scoşi din slujbă pentrucă sunt uniţi. Acea
sta este culmea îndrăznelii, este ceva nemai po
menit în analele luptei noastre naţionale, ca să 
îndrăznească cineva să pună pe hârtie lucruri de 
acestea, care sunt cele mai condamnabile. 

Dar în viaţa familiară din Cluj şi din Dieceză, 
se petrec o mulţime de lucruri, domnilor, pe cari 
nu le veţi crede. Un medic tânăr, unit, se căsă
toreşte cu o ortodoxă şi are un copil. Soacra, ci
tind circulara de învrăjbire a arhiereilor, că le iau 
ortodocşii bisericile şi le vând la licitaţie, şi-a 
scos pe nora afară şi i-a luat copilul. Copilul era 
unit, dar 1-a luat să-1 crească ea, ca să nu-1 facă 
ortodox şi numai cu poliţia 1-a întors îndărăt. A-

cestea sunt, rezultatele circularilor acelea nenoro
cite, cari au dispus procesiunile. 

Procesiunile acestea vor rămâne de pomină. Ei, 
domnilor, la Târgul-Murăş, cine a aranjat procesiu
nile? — Le-a aranjat protopopul Ilîe Câmpeanu, 
fost vicar la Hajdudorog. Prin urmare un om care 
a acceptat pe deaîritregul limba uîigiireaâcă cu 
toate consecinţele ei; 

Dl Al. Lapedatu, Ministrul cultelor şi artelor: 
Eu cred că-i faceţi o nedreptate. 

P. S. S. Episcopul Nicolae Ivan: •... eu toate 
consecinţele lui Hajdu-Dorogi 

D-î Al. Lapedatu* Ministrul Cultelor şi Arte
lor: Eu cred că-i faceţi o nedreptate, pentrucă 
Părintele Câmpeanu a fost refugiat cu noi în 
Moldova. 

P . S. S. Episcopul Nicolae Ivan: Lăsaţi-
mă d-le Ministru, căci tocmai la aceasta vreau să 
ajung, 

Acum să vă citesc ce s'a întâmplat cu dl Câiri-
paenu acesta: „In vremea războiului s'a refugiat 
şi el în ţară adăpostându*se în Mănăstirea Bis
triţa din judeţul'Neamţu. Aici a fost primit cU 
bucurie de fraţi cari i-au dat casă şi masă pe tot 
timpul războiului. Câmpeanu se «simţea ca la ei 
acasă, ba a îmbrăcat odăjdiile ortodoxe a făcut 
slujbă în mănăstirea ortodoxă şi s'a înapoiat în 
Ardeal la sfârşitul războiului. La plecare a scris 
în condica mănăstirii în semn de mulţămită pen
tru primirea şi ocrotirea frăţească şi drept recu
noştinţă declară că îndată ee soseşte acasă va 
trece la Biserica ortodoxă cu întreaga lui familie. 

. . . E i , acum vedeţi, domnilor, cum a trecut. A 
luat praporii şi a pornit la procesiune, de .unde 
vedem cum se ţin oamenii de cuvânt, ce temei 
pot pune pe decfaraţiunea scrisă dela mănăstire 
şi pe cealaltă cu procesiunea dela Târgu-Mureş. 
Eu aş fi dorit să nu sulevez cazul acesta, nici 
alte cazuri poate regretabile, însă sunt dator s'o 
fac pentrucă P. S. dela Gherla a subliniat că în 
ierarhia Gherlei1 se face o propagandă proselitis-
tică de partea ortodocşilor. Va să zică, eu aş fi 
acela care o fac şi care atrag poporul unit prin 
promisiuni. Eu, domnilor, nu am promis nimănui 
nimic, pentrucă nu am mijloace de a putea mul
ţumi pe credincioşii mei. Cât pentru chestiunea 
de conştiinţă e de mult rezolvată, (aplauze). 

Ce am făcut? Două comune rutene Vereşmor-
tul şi Rimeţul, au trecut la noi cu biserică cu tot. 
La Vereşmortul ne-au aprins biserica, dar vom 
face alta. Oamenii aceştia s'au făcut din ruteni, 
români (aplauze). Să fie şi aceasta o crimă? 

P . S. S. Episcopul Iuliu Hossu: Nu sunt sub 
noi, căci nu sunt sub jurisdicţia episcopească. 

P. S. S. Episcopul Nicolae Ivan: Trebue să 
fie undeva, deoarece eu nu mă lupt cu morile de 
vânt, eu spun despre rutenii aceştia pe cari i-am 
făcut români. In celelalte parohii au trecut oame
nii, desigur nu de îmbuibaţi, şi de mulţumiţi de 
cârmuire, nici de cea lumească, nici de cea bise
ricească. In zadar mergem pe acolo, d-le şi frate 
întru Christoş să ţinem câte o vorbire. Eu cred 



că e greşit dacă credem că poporul îl vom mai 
ţine cu vorbiri fie la Borşa, sau alte părţi. Popo
rul nostru trebue tratat altfel. 

Apoi mă rog, preoţii cari au fost crescuţi în 
teologiile dela Budapesta, Ungvar şi Oradea şi 
cari s'au căsătorit cu fiinţe de alt neam, aceia nu 
au nici o dragoste către poporul românesc. Preo-
tesele nici nu-i lasă să intre în curtea preotului, 
şi le spune, mergeţi la biserică, acolo e preotul. 
Iar preotul nu se duce într'o filie, dacă nu-i se 
pune la dispoziţie trăsura şi 1200 lei bani îna
inte. Omul care nu are zice, apoi mă duc la or
todocşi, poate vă voi găsi acolo un preot mai mi
los şi un tratament creştinesc ca să pot vorbi cu 
preotul meu. 

Aceasta e cauza. Dacă vor înceta referinţele 
acestea, atunci de bună seamă că oamenii gă-
sindu-şi mulţumirea sufletească nu-şi vor părăsi 
legea. 

Dar, domnilor, au mers ortodocşii, urmaşii 
lui Horia, ca colonişti la graniţa de partea apu
seană dela Alba, dela Vidra şi au fost trataţi 
mai rău ca secuii, numai pentrucă ei sunt orto
docşi şi după părerile Dvoastre strică unitatea 
confesională şi bisericească,cu toate că aceştia 
erau să fie stâlpii ţării şi ai românismului şi apă
rătorii patriei. Aţi preferit Ciangăii lui Karoly, 
cocişii, muncitorii, şi tot felul de strigoi şi Ro
mânii s'au desgustat şi au venit iar la munte, la 
munte, la piatră, şi stâncă, pentrucă pădurile de 
mult le-a tăiat dl Tischler cu concursul binevoi
tor al pouticianîlor patentaţi din Ardeal (ilaritate). 
Aceasta este situaţia. Va să zică nu ne îngrijim 
să tratăm poporul acesta după cum merită. Dvoastră 
Ie spuneţi bolşevici şi bolşevici şi stricaţi. Dar nu 
e adevărat. Mi-au spus că dacă nu-i primesc la 
ortodocşi, se fac sectari, dar uniţi nu mai râmăn. 
Noi nu suntem de vină. Eu nu i-am chemat şi 
nu am fost la ei până în anul trecut. 

Domnilor Senatori, eu văd în legea aceasta 
multă garanţie de împăciuire, de îndreptare, de 
consolidare şi de întărire a neamului şi a biseri
cilor. Umilirile cari ni s'au creiat până acum, 
doară, doară, vor lua sfârşit, pentrucă dacă nu 
vor lua sfârşit, atunci se înţelege că ne vom fo
losi şi noi de alte argumente. Noi până acum am 
stat pe loc. Nu ne-am mişcat. Nu am făcut nici 
o adunare, nici o procesiune, n'am învrăjbit pe 
nimeni. Dar dacă m'aş duce în creerul munţilor, 
atunci aţi vedea ce s'ar întâmpla când aş veni in 
jos cu Moţii. Da, cu crucea in mână şi cu Moţii 
ortodocşi! De ce nu ducem o luptă mai civilizată 
şi mai europenească? De ce nu luptăm cu alte 
arme în contra legii acesteia? Dacă guvernul a 
greşit într'un punct oarecare, ori dacă biserica 
greco-catolică nu împărtăşeşte în totul punctele 
guvernului, trebue să caute să clarifice lucrurile 
prin presă, dar să nu răscolească patimele popo
rului, pentrucă prin aceasta nu facem serviciu nici 
Bisericii, nici Statuţui şi nici liniştei publice. 
(Aplauze). 

Ar rămânea — însă mi se pare că şi eu sunt 
obosit şi d-voatră sunteţi obosiţi — ca să vorbesc 

ceva şi despre concordat. Pentrucă punctul 9, care 
îl reclama antevorbitorul, să se menţină în stili
zarea din 1926. 

P. S. S. Episcopul Iuliu Hossu: Să se " în
tregească ! 

P . S. S. Episcopul Nicolae Ivan: Să se în
tregească. 

Acelea ating suveranitatea statului român, când 
să cere ca un stat străin să aibă averi pe terito
riul ţării româneşti. Nu cred să existe un singur 
român care să poată subscrie astfel de dispozi-
ţiuni. Pentrucă este stabilit că dacă are protopo
piatul sau eparhia o avere, aceea nu se va des
fiinţa. 

Prin urmare, nu este vorba de desfiinţare. De 
ce să dăm noi unei puteri străine de aspiraţiunile 
noastre, de legăturile noastre fireşti, de ce să dăm 
noi unei puteri străine drepturi cari nu i se cuvin 
şi pe cari nu i le dă nici Constituţia şi nu i le 
acordă nici un cult. 

Dl Alex. Lapedatu, Ministrul cultelor şi artelor: 
Prea Sfinţite, îmi daţi voie. Se pare că nu aţi citit 
memoriul care însoţeşte publicaţia dlui Goldiş, 
căci dacă aţi fi citit acest memoriu, aţi fi văzut 
că ceeace afirmaţi acum nu este exact. 

P. S. S. Episcopul Nicolae Ivan: Eu am citit 
de mai multeori, nu numai odată, instrumentul 
acesta fatal dela 10 Maiu. L'am citit şi l'am răs
citit şi am găsit atâtea enormităţi, şi atâtea păcate 
în el încât nu există duhovnic care să-1 poată 
scăpa de blestem pentru faptul acesta. Acelaş mi
nistru a spus dela aceeaşi tribună în 16 Decem
vrie 1926, că români sunt atâţia, . greco-catolici 
atâţia, evanghelici atâţia, adăugând că ei au prea 
multe Episcopii. N'a trecut mult şi tot el a dat 
luteranilor maghiari o Episcopie la Arad. .Acum 
prin instrumentul acesta vrea să se dea Armenilor 
inexistenţi o Episcopie armenească la Gherla. A-
ceşti armeni nu există Ia noi; poate în lună dar 
la noi nu. Toţi sunt maghiari. 

P. S. S. Episcopul Lucian Tri teanu: Armeni 
sunt şi Ia noi şi sunt oameni de treabă. 

P. S. S. Episcopul Nicolae Ivan: Dacă ei 
sunt aci să se facă aci o organizaţie armenească. 
La noi, ei sunt toţi maghiari după cum şi Sfinţia 
Ta ştie. Ce au făcut cu Concordatul ? Au înmulţit 
episcopii. Am avea deci 11 episcopii" greco-catolice 
şi romano-catolice cu cea armenească — pe care 
ne-a păzi Dumnezeu s'o vedem înfiinţată; eu cel 
puţin mă rog lui Dumnezeu ca să nu trăiesc s'o văd. 

S'a mai făcut o Episcopie pentru luterani, unde 
era destul una. A mai dat reformaţilor o Episco
pie la Oradea-Mare, deşi avea una la Cluj. Dacă. 
Saşii şi Luteranii din Sibiu puteau cârmui şi pe 
luteranii din Basarabia şi pe cei din Bucovina.de 
ce n'ar fi putut reformaţii din Cluj conduce şi pe 
ceilalţi reformaţi dela Tisa? Să se fi concentrat 
toţi aceştia la Episcopia reformată dela Cluj. 

S'au făcut lucruri neiertate cari nu trebuiau să 
se facă. Nu trebuia ca acest instrument să se iscă
lească înainte de a se face legea cultelor, pentru 
că în Constituţie stă clar şi limpede, că mai întâi 



să se facă legea cultelor şi apoi să se reguleze 
chestiunea concordatului. 

P. S. S. Episcopul Lucian Tr i teanu: Acest 
lucru nu este scris în Constituţie. 

P. S. S. Episcopul Nicolae Ivan: Nu este, 
dar cel puţin aşa a fost vorba. 

Dacă 4 milioane de minoritari, căci aşa trebue 
să le zicem — pe greco-catolici noi îi rugăm să 
vină cu noi, nu-i împingem să fie minoritari — 
dacă aceştia cu 17 organizaţiuni bisericeşti şi noi 
ortodoxii avem numai 18, apoi nu este aceasta un 
păcat strigător la cer, nu este un jaf în. averea 
ţării, acum când suntem săraci lipiţi pământului, 
acum când sunt oameni ca Moţii sau ca alţii cari 
sunt lipsiţi de toate. . 

De aceea Domnule Ministru, încheiu spunând, 
că primesc proiectul de lege şi-mi rezerv dreptul 
să aduc unele amendamente, sperând că acele 
amendamente se vor primi şi considera, pen-
trucâ nu-mi pot închipui ca să facem o lege care 
să nemulţumească trei părţi din populaţia ţării, 
pentru a face pe voia unei minorităţi care nu cere 
drepturi, ci cere privilegii şi cere ca să fie susţi
nută în drepturile pe care le-a avut din partea 
unor stăpânitori, cari ne-au fost nouă ortodocşilor, 
cel puţin, totdeauna duşmani! (Aplauze prelungite). 

EL*- I CRONICĂ 1 * I 
I si si JŞ 
Si Si ® ® 

Legea Cultelor în discuţia Senatului 
Şedinţele din 20—27 Martie. Prot. Dr. Gh. Ciu-

handru a vorbit despre tendinţele politice ale cato
licismului, care urmăreşte şi un impeialism politic. 
Biserica unită încă sra pus în serviciul acestui 
imperialism. Afirmă că prin aceasta a înlesnit în
străinarea multor români, îndeosebi din Maramu-
răş şi părţile ungurene. 

Arhiepiscopul catolic Cizar, exprimându-şi ne-
mulţămirea pentru crltidle aspre aduse bisericii 
citolice, doreşte ca legea aceasta să se facă prin 
bunăînţelegere, fiind foarte necesară. 

Rabinul Njmerover, apără interesele cultului mo
zaic, arătându-se mulţumit cu unele dispoziţiuni 
ale legii. 

Episcopul Hossu de Gherla, dupăce încearcă să 
dovedească, că unitismul a păstrat naţionalitatea 
maramurăşenilor, vorbeşte despre trecerile dela un 
cult la allul, cari la ţărani să fac mai mult din 
motive materiale decât de conştiinţă. Cere să nu 
se încurajeze trecerile pr n dispoziţiunile legii cul
telor şl în continuare insistă asupra art. 45, pe 
care îl cere să fie redactat în spiritul art. 50 din 
legea persoanelor juridice de drept privat. Face 
apel la Senat să aducă legii modificările cerute 
pentrucă nu ating biserica ortodoxă. 

în şedinţa de noapte din 22 Martie a vorbit 
P. S. Sa Episcopul nostru Nicolae Ivan. 

P. S. Sa Episcopul Triteanu, vorbeşte despre 
chestia evreiască în legătură cu această lege. 
Propune- reducerea numărului episcopilor uniţi şi 
caiotici cari în proporţie cu cei ortodocşi sunt de 
trei ori atâţia. Declară că va vota legea. 

P. S. Sa Mitropolitul Cotlarciuc se declară so
lid ir cu punctele de vedere exprimate de episcopii 
ortodocşi şi că va vota legea, va vota însă contra 
concordatului. 

P. S. Sa Episcopul Vartolomeu al Râmnicului 
spune că Ţara românească a fost pământul liber
tăţii de conştiinţă. Nu trebue însă să fim prea 
concilianţi pentru a nu părea slabi. Deaceea tre
bue restrânsă libertatea sectelor cari sunt mate
rialiceşte sprijinite din afară. 

Senatorul D. Orleaau vorbeşte despre lege în 
general combătând unele dispoziţiuni referitoare la 
averi şi la religia copiilor. Critică cu' asprime pro
cesiunile uniţilor, provocatoare de ură. 

Episcopul Niculescu de Lugoj, face apologia 
catolicismului care are de scop numai iubirea 
de oameni şi pacea. Legăturile cu catolicismul au 
contribuit la afirmarea latinităţii noastre. Unirea 
s-a făcut ca să scoată pe români din starea şi 
de sub influenţa Sârbilor. Vorbeşte apoi despre ave
rile bisericeşti, 

In şedinţa din 27 Martie a început să vor
bească I. P. S. Sa Mitropolitul Nicolae Bălan. 

* 
Ştire personală . Prea Sf. Sa Episcopul nostru 

Nicolae, a sosit la reşedinţă Duminecă, 25 Martie, 
iar Marţi în 27 1. c. a plecat din nou la Bucureşti 
pentru a lua parte la discuţia pe articole a Legii 
Cultelor. 

Dar Arhieresc. Prea Sfinţia Sa Domnul Epi
scop Nicolae Ivan, a dăruit suma de z e c e mii 
Lei pentru „Casa de ajutor şi împrumut" a stu-
denţimei universitare din Cluj. 

4 
Salariile preoţeşti , în urma intervenţiei spe

ciale la Bucureşti a Prea Sf. Sale, se vor plăti 
înainte de Sfintele Paşti şi anume direct la ofi
ciile protopopeşti. P. On. domni protopopi vor fi 
chemaţi la Cluj în serii, pentru a li se preda chi
tanţele şi banii, cari .la cerere vor fi trimişi şi 
prin intermediul băncilor. 

începând cu luna Aprilie, a. c. salariile se vor 
achita lunar tot prin oficiile protopopeşti. Casse-
ria eparhială de acum înainte nu va mai achita 
direct nici un salar preoţesc. 

Şe mai aduce la cunoştinţa On. preotjmi, că 
începând cu 1 Ianuarie a. c.s'a acordat la salarul 
lunar încă urrrătorulspor: preoţilor cu bacalau
reat fără grad. 240 Lei, cu 1 gr. 270, 2 gr. 367, 
3 gr. 425, 4 gr. 4 7 3 ; preoţii fără bacalaureat f. 
grad. 158, 2 gr. 242, 3 gr. 280, 4 gr. 3 0 6 ; ca
pelani fără grad. 321, 1 gr. 373, 2 gr. 429, 3 gr. 
524 ; preoţii cu cvalif. extraord. f. grad. 97, 1 gr. 
117, 2 gr.' 127, 3 gr. 137, 4 gr. 168. Din acestea 
se vor detrage 4 % respective 8 % -

Se anunţă onoraţii co laborator i , că articolele 
cari erau să apară în acest număr, vor apărea în 
numărul viitor al revistei noastre. 




